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Referat fra møde i Vordingborg Kommunes Miljøråd 22 . november 
2021 
 
Til stede: Paul Debois (gæst, tidl. Vordingborg Kommune), Else-Marie Langballe Sørensen 
(formand, Vordingborg Kommune), Flemming Pagh Jensen (Dansk Ornitologisk Forening), 
Jesper Øbo Johansen (Dansk Landbrug Sydhavsøerne), Johnny Andersen (Danmarks 
Jægerforbund), Nanna Holm (Museum Sydøstdanmark), Jan Nielsen (Danmarks Kano og 
Kajakforbund), Torben Hviid (Naturstyrelsen Storstrøm), Rolf Hoelgaard (sekretariatet, 
Vordingborg Kommune), Jette Stauner (sekretariatet, Vordingborg Kommune), Mads Brinck 
Lillelund (referent, Vordingborg Kommune). 
 
Til stede under punkt 9: Ole Ørsted (gæst, oplægsholder). 
 
Afbud: Ole Eskling (gæst, oplægsholder), Bo Manderup (næstformand, Vordingborg 
Kommune), Nicolai Oxholm Tillisch (Dansk Skovforening), Tommy Clausen (Danmarks 
Sportsfiskerforbund), Friluftsrådet (Bjarne Nielsen og supp. Henrik B. Simonsen). 
 
 
Referat 
 
1. Godkendelse af dagsorden 
Dagsordenen blev godkendt. 
 
 
2. Godkendelse af referatet fra mødet i Miljørådet d. 11. oktober 2021 
Referatet blev godkendt. 
 
 
3. Miljørådets virke  
Paul fortalte om rådets skabelse i 2007, de perioder miljørådet har fungeret i, og opgaverne 
fremadrettet.  
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./. Paul’s præsentation vedlægges som bilag til referatet. 
 
Paul pegede på vigtigheden i at rådets medlemmer vil samtalen. Det er essentielt for 
miljørådets virke. 
 
Miljørådet er også referenceorgan for Biosfære Møn. 
 
Med nedsættelse af § 17, stk. 4-udvalget vedr. mere natur i kommunen, så er signalet både fra 
politisk hold, og fra forvaltningen, at Vordingborg Kommune gerne vil natur. Udvalgets arbejde 
og anbefalinger har udmøntet sig i at der i årene fremover bliver afsat flere midler til at pleje 
eksisterende natur og gøre den mere robust samt skabe ny natur. En arbejdsvinkel kunne være 
at tage §17, stk. 4-rapportens anbefalinger, og sammenholde dem med Grønt Danmarkskort. 
 
Afslutningsvist opfordrede Paul til at rådets medlemmer bidrager med temainitiativer. 
 
Martin opfordrede medlemmerne til at forberede mere under punktet ”gensidig orientering”. Så 
det ikke kun er kommunen der udfylder dette punkt. Det var der flere der gav udtryk for de var 
enige i. 
 
Else-Marie gav udtryk for hun syntes det var vigtigt med politisk deltagelse i rådet, og at hun 
kunne bruge diskussionerne i hendes politiske virke også. Der var enighed om dette. En politisk 
deltagelse giver miljørådets arbejde ”et løft”, og et fokus, som det fortjener. 
 
 
4. Uddelingen af Natur- og Miljøprisen 2021  
Else-Marie fortalte fristen for at indstille kandidater udløb 15. november 2021, og at der var 
indkommet flere forslag. 
 
Sekretariatet uddelte en oversigt over de mulige kandidater, og efter en gennemgang var der 
enighed om valget til natur- og miljøprisen 2021. Herefter blev oversigten samlet sammen igen. 
 
Alle miljørådets medlemmer bedes hemmeligholde hvem der er valgt, indtil efter uddelingen i 
januar 2022. Sekretariatet fastsætter en dato sammen med borgmestersekretæren, og tager 
herefter kontakt til kandidaten, for at høre om vedkommende vil modtage prisen, og om 
vedkommende kan deltage i arrangementet, på den dag som borgmesteren har valgt. 
 
Herefter får miljørådets medlemmer besked om datoen. 
 
Paul kunne minde om at miljørådets tidligere har besluttet at indstillede kun medtages 2 år 
tilbage. Dvs. når kandidaten for 2022 skal findes medtages 2021 og 2020. Ikke længere tilbage. 
 
Yderligere blev det besluttet at det udvalg vi nedsætter til at behandle indkomne kandidater, 
kun tiltræder, hvis der kommer flere end 10 indstillinger. Er der færre kan de alle behandles af 
hele miljørådet. 
 
 
5. §17, stk. 4-udvalget vedr. natur samt rapporten Tag temperaturen på naturen  
Else-Marie spurgte Miljørådet om der var supplerende bemærkninger til arbejdet, hvilket ikke 
var tilfældet. 
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Torben spurgte på sidste møde ind til søjlen for overdrev, der arealmæssigt går tilbage i 2010. 
Paul og Mads kunne fortælle at nedgangen i arealet for overdrev fra 2008 til 2010 i rapporten 
’Tag Temperaturen på naturen 2021’, side 16, formentlig skyldes at en del §3-areal blev 
afregistreret på Kulsbjerg (det militære øvelsesterræn) i 2009. 
 
 
6. Orientering om intern procedure vedr. vandrefalk  
Mads fortalte kort om notatet, der var udsendt med dagsordenen. 
 
Paul supplerede med at der også er ophængt vandrefalke-kasser i tårnet ved Borre, på den 
tidligere sukkerfabrik i Stege samt på malteriet i Ørslev. 
 
Flemming foreslog at kontakt til DOF-caretaker for vandrefalk i konkrete tilfælde. 
 
Torben foreslog at proceduren fik indskrevet NST’s droneflyvningsforbud på Møns Klint. 
 
Mht. ophængning af redekasser, så er der i DOF fokus på at de bliver ophængt mindst 15 km 
fra vigtige engfugle-lokaliteter. 
 
Herefter takkede Else-Marie for inputtene, og lukkede punktet. 
 
./. Den opdaterede procedure vedlægges referatet til Miljørådets orientering. 
 
 
7. Gensidig orientering 

• Husbåde i Stege Havn v/ Else-Marie Langballe Sørensen, Vordingborg Kommune 
o Forsøger med nogle få både i Stege i første omgang. Vordingborg Nordhavn 

er også i tankerne i fremtiden. 
• Flytning af får 13/10 fra Storeholm i Præstø Fjord til Jordbassinerne i Stege v/ Mads 

Brinck Lillelund, Vordingborg Kommune 
o Fårene skal flyttes fordi Storeholm er lav, og risikerer at oversvømme i 

vinterhalvåret. Naturpleje vigtig på øerne i Præstø Fjord, som er Natura 
2000-område.  

• Status på nyt EU-projekt ”Life Orchid” på Møn v/ Rolf Hoelgaard, Vordingborg 
Kommune 

o EU-ansøgningsfrist er 30. november 2021. Afklaring i løbet af forår 2022. 
o Sagen har været drøftet i KMU den 2. november, hvor en fyldig 

sagsfremstilling kan hentes. 
o Projektet vil sammenbinde eksisterende overdrevsarealer, og dermed gøre 

dem mere robuste. 
• Naturvandring 2/11 med miljøministeren i Ulvshaleskoven, kandidat til 

naturnationalpark v/ Torben Hviid, Naturstyrelsen 
o To gode vandringer i Ulvshaleskoven, med 50-60 deltagere på hver 

vandring. Miljøministeren deltog i den ene. Fornemmelsen er at der er lokal 
opbakning til idéen. 

• Ynglefuglerapporter 2021 vedr. Nyord Enge og Jordbassinerne i Stege v/ Mads 
Brinck Lillelund, Vordingborg Kommune 

o Link til rapporterne medsendes med referatet. 
o Overvågningen viser stabil, god yngleaktivitet på de to lokaliteter. 
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8. Møder i 2022 
• Sekretariatet har fastsat følgende datoer på mandage 

 Møde 14. marts, kl. 17.00 – 19.30 
 Møde 9. maj, kl. 17.00 – 19.30 
 Ekskursion 13. juni, kl. 15.30 – 19.30 

1. forslag om at se på klokkefrø-projektet på Knudshoved Odde, 
vært: Peter eller Nicolai Tillisch 

 Møde 5. september, kl. 17.00 – 19.30 
 Ekskursion 26. september, kl. 15.30 – 19.30 

1. forslag om at besøge et spildevandsanlæg 
2. forslag om at se på ”Life Orchid”-arealerne, hvis projektet fortsat 

findes  
 Møde 21. november, kl. 17.00 – 19.30 

 
Der tages forbehold for hvordan det politisk vælges at nedsætte de politiske udvalg i 2022. 
Dette er endnu uafklaret. 
 
 
9. Ekskursion til Møn for at høre om ’Dark Sky Møn’  
Jette gav en introduktion til ekskursionen. På dagen fik sekretariatet afbud fra Ole Eskling, der 
skulle have givet oplæg. 
 
Efter introduktionen mødtes vi ved Damsholte Observatorium, Grønsundvej 251, 4780 Stege, 
hvor Ole Ørsted mødte os, og fortalte om Dark Sky Møn samt fremviste observatoriet (se evt. 
mere på https://damobs.dk/). 


